

[Text]

of National Defence is concerned, CESAR was a support operation to Canadian continental shelf research in the arctic. What we did was to land some heavy equipment to build a runway on which aircraft could be landed, and we helped to set up the party on the ice to do their continental shelf research.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Is this airstrip you have just for small planes like the Twin Otter, or would it be sufficient for the F-18s?

VAdm Mainguy: I am fairly certain we landed Hercules aircraft on it, but I do not think they built it to land an F-18.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): The information I have is that Canadian Twin Otter aircraft were used to visit the Soviets. I assume they travelled from CESAR to the Soviet base in the Twin Otter. Would that be correct?

VAdm Mainguy: There were Twin Otters up there, but they were civilian Twin Otters operating out of there. They could well have gone to the Soviet base from CESAR, but as far as I know, no DND aircraft did.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Are we monitoring what the Soviet Union is doing up in this base of theirs known as NP-25?

• 1630

VAdm Mainguy: Yes, I think so.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): And what do we know they are doing so far, apart from the satellite receiving equipment they have up there . . .

An hon. Member: Freezing.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): —their weather instruments and the oceanography?

VAdm Mainguy: I think that is what they are doing: scientific research and weather observations on a piece of floating ice.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Did the armed forces have anything to do with making the arrangements for the Canadians to visit the Russians?

VAdm Mainguy: Not as far as I am aware.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Then this was probably done through external affairs.

VAdm Mainguy: I do not think there was anything like that. I think it was something locally arranged, as far as I know. I do not know.

Mr. Lamontagne: It is an EMR operation.

Mr. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Is Mr. Hans Weber, the expedition's chief scientist, doing any work for the Department of National Defence?

[Translation]

ministère de la Défense nationale, CESAR constitue une opération qui appuie les recherches du Canada sur le plateau continental dans l'Arctique. Nous y avons envoyé certains équipements lourds par avion pour construire une piste d'atterrissage. Nous avons également aidé le groupe de recherche à s'installer sur la glace pour effectuer leurs recherches sur le plateau continental.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): S'agit-il d'une piste d'atterrissage pour des petits avions comme le Twin Otter, ou serait-il possible pour le F-18 d'y atterrir?

Le VAm Mainguy: Je suis assez certain qu'un avion Hercules y a atterri, mais je ne pense pas qu'on l'a construit de façon à permettre à un F-18 d'y atterrir.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): On me dit qu'on s'est servi du Twin Otter canadien pour rendre visite aux Soviétiques. Je suppose que les Canadiens ont voyagé de CESAR à la base soviétique dans le Twin Otter. Est-ce exact?

Le VAm Mainguy: Il y avait des Twin Otter là-haut, mais il s'agissait d'avions civils. Il se peut fort bien qu'ils se soient rendu à la base soviétique depuis la base CESAR, mais à ma connaissance, ils ne se sont pas servis d'un avion du ministère de la Défense nationale.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Est-ce que nous contrôlons les activités de l'Union soviétique à leur base qui s'appelle NP-25?

VAm Mainguy: Oui, je crois que oui.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Et que font-ils? Que savons-nous de leurs activités; ils ont leur équipement satellite . . .

Une voix: Ils gèlent.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): . . . leurs instruments météorologiques et océanographiques?

VAm Mainguy: C'est précisément ce qu'ils font: de la recherche scientifique, de l'observation météorologique sur une banquise.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Les Forces armées ont-elles eu quelque chose à voir avec l'organisation de la visite de Canadiens chez les Russes?

VAm Mainguy: Pas à ma connaissance, non.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): C'est probablement les Affaires extérieures qui ont tout arrangé.

VAm Mainguy: Je ne crois pas que ça se soit passé comme cela. Pour autant que je sache, tout s'est organisé là-bas. Je ne sais pas.

M. Lamontagne: C'est une opération du ministère de l'Énergie, des Mines et des Ressources.

M. Robinson (Etobicoke—Lakeshore): Le chef scientifique de l'expédition, M. Hans Weber, fait-il du travail pour le ministère de la Défense nationale?